
 

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

دلایل رشد اجاره بهای مسکن
فردین یزدانی

کارشناس اقتصاد مسکن

سرمقاله

معمولا 20 درصد بهای 
مل��ک به عنوان میزان 
رهن ملک، مبنای محاسبه قرار می گیرد 
که قابلیت تبدیل به اجاره ماهیانه را دارد. 
حال اینکه معتقدم اگر سقف درصد بهای 
ملک را برای تعیین رهن در نظر بگیرند، 
میزان رهن و اجاره بالاتر هم می رود.آنچه 
که باعث عدم در نظر گرفتن سقف بهای 

ملک برای تعیین رهن شده...
ادامه در صفحه 3

گزارش روز

خریداران منتظر تعیین تکلیف واردات هستند؛

 کاهش تقاضای کاذب
 در بازار خودرو

 »تجارت« دلایل افت شدید 
ساخت و ساز مسکن را بررسی کرد

کوچ سازندگان از بازار مسکن

جزئیات قرارداد ریاض و بغداد بررسی شد؛
محدودیت فنی مانع صادرات 

برق عربستان
 گروه انرژی:بررسی جزئیات فنی و قراردادی طرح صادرات برق عربستان به عراق، در کنار 
اظهارنظر مقامات عراقی بیانگر بی اثر بودن این پروژه و ناکامی بایدن در دستاوردسازی 
س��فر به غرب آس��یا اس��ت. به گزارش تجارت به نقل از فارس،اواخر هفته گذش��ته بود که 
رئیس جمهور آمریکا با سفر به غرب آسیا ساماندهی بازار انرژی کشور خود را هدف گرفته 
بود.بر این اساس پس از شکست بایدن در رسیدن به اهداف برنامه ریزی شده، او در پایان 

سخنرانی آخر خود از نقش آمریکا در قرارداد صادرات برق ...        صفحه 5
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 وزیر امور اقتصادی و دارایی با انتقاد از اظهارات حسن روحانی 
درباره ذخایر ارزی کشور هنگام تحویل دولت، به بیان توضیحاتی 
درباره وضعیت ذخایری ارزی و تعهدات و بدهی های به جای 
مان��ده از دول��ت های یازدهم و دوازدهم حین آغاز به کار دولت 
س��یزدهم پرداخت، و پیش��نهاد کرد که با صداقت بیش��تری با 
مردم صحبت کنیم. سید احسان خاندوزی در جمع خبرنگاران 
در حاشیه جلسه هیات دولت  درباره آنچه اخیرا رییس جمهور 

پیشین گفته است مبنی بر اینکه در ...

گروه سیاسی: رئیس جمهور با ابراز خرسندی از ثمردهی 
روند حرکت جدید دستگاه دیپلماسی کشور و ارتقای کم سابقه 
سطح مراودات تجاری کشور با همسایگان، از همه دستگاه های 
اجرایی خواست به الزامات و اقتضائات این رویکرد پایبند باشند. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه روز چهارشنبه هیات دولت 
به مذاکرات س��ران کش��ورهای ضامن روند آس��تانه و دیدار با 
روس��ای جمهور روس��یه و ترکیه اشاره کرد و گفت: بحمدالله 

حرکتی که در زمینه تقویت سیاست ...

 واکنش وزیر اقتصاد 
به اظهارات روحانی

ارتقای کم سابقه مراودات 
تجاری با همسایگان

 صفحه2  صفحه 3

نیروهای نظامی 
آمریکا باید از خاک 

 سوریه خارج شوند

 امیرعبداللهیان در نشست خبری مشترک با وزیر امور خارجه سوریه تاکید کرد 

 معایب نظام 
ماليات ستانی سنتی

حمیدرصا فولادگر
نماینده ادوار مجلس

یادداشت

ب��ه طور کل��ی مالیات 
در فض��ای کس��ب و 
کار تاثی��ر قابل توجهی 
دارد.  از ده ش��اخصی که برای رتبه بندی 
فضای کسب و کار در شاخص های های 
جهانی یعنی برای س��هولت کس��ب و کار 
مطرح اس��ت، یکی روش پرداخت مالیات 
است. باید بر این نکته تاکید کنم که روش 

پرداخت نه میزان پرداخت...
ادامه در صفحه 3 

نسخه الکترونيك روزنامه را هر روز در س�ایتwww.tejaratonline.ir   و همچنين ما را در شبکه های اجتماعی  با آدرس tejaaratdaily@  دنبال كنيد

با نهایت تاثر و تاسف مصیبت وارده را  به شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده، برای آن مرحوم از درگاه خداوند 
 متعال مغفرت و برای شما و سایر بازماندگان صبر مسئلت داریم.

همکاران شما در موسسه دنیای تغذیه و سلامت و روزنامه تجارت

بازگشت همه به سوی اوست

 همکار محترم خانم رحیم زاده 

گروه بین الملل: یک مقام کاخ س��فید با اذعان به قدرت 
پهپ��ادی ای��ران گفت، آمریکایی ها به چش��م خود آن را 
دیده  اند. »جان کربی« هماهنگ کننده ش��ورای امنیت 
مل��ی آمری��کا در امور ارتباط��ات راهبردی با ابراز نگرانی 
درباره توان پهپادی ایران گفت، آمریکا آن را در حملات 
به مواضعش در غرب آس��یا به چش��م دیده اس��ت. کربی 
در نشس��ت خبری بامداد چهارش��نبه مدعی شد آمریکا 
اطلاعاتی در دست دارد که نشان می دهد روسیه الحاق 
بخش هایی از اوکراین به خاک خود را در نظر دارد. این 
مقام کاخ سفید در پاسخ به سوالی درباره پاسخ آمریکا به 
چنین اقدامی از سوی روسیه گفت، احتمالًا تحریم های 
بیشتری اعمال خواهند شد تا از این طریق قدرت تداوم 

جنگ از سوی مسکو کاهش یابد.
وی همچنین به سفر »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور 
روسیه و »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه به 
تهران واکنش نشان داد. این مقام آمریکایی درباره سفر 
پوتین به ایران، بدون اشاره به سوابق همکاری های تهران 
و مسکو مدعی شد، این سفر نشان دهنده نیاز روسیه به 
ایران است زیرا سرعت حمله به اوکراین بسیار بالا است 
و قرار نیست متوقف شود. او با این حال اذعان کرد هیچ 
نشانه ای در این باره وجود ندارد که ایران به روسیه پهپاد 
فروخته باشد ولی این بدان معنا نیست که روسیه علاقه ای 

به انجام این معامله نداشته باشد.
کربی گفت: »ایران توان داخلی تولید پهپاد را دارد و ما به 
چشم خود دیده ایم که این پهپادها چطور علیه نیروهای 
ما و تأسیس��ات ما در س��وریه و عراق اس��تفاده شده اند. به 
همی��ن دلی��ل چنین ق��راردادی را از نزدیک دنبال کرده 

و آن را ج��دی می گیری��م«. کرب��ی درباره دیدار پوتین و 
اردوغ��ان در ته��ران گفت، اطلاعاتی از موارد مورد بحث 
ندارد اما ابراز امیدواری کرد که مذاکرات روسیه، اوکراین 
و ترکیه برای آزادس��ازی غلات از طریق دریای س��یاه 

نتیجه بخش باشند.
او درباره اضافه ش��دن دو کش��تی جنگی آمریکایی به 
ن��اوگان دری��ای مدیترانه گف��ت:  »رئیس جمهور بایدن 
پیش ت��ر هم گفته اس��ت که اکنون اوض��اع امنیتی اروپا 
تغییر کرده است. چرخش نیروهای زمینی در جناح شرقی 
ناتو نیز سرعت بیشتری پیدا خواهد کرد«. هماهنگ کننده 
ش��ورای امنیت ملی آمریکا درباره مذاکرات هس��ته ای با 
ایران و س��وال خبرنگار »فاکس نیوز« درباره اظهارات 
اخیر »وندی شرمن« مدعی شد: »دولت آمریکا بازگشت 
به برجام را به عنوان ابزاری برای جلوگیری از دس��تیابی 
آن به س��لاح هس��ته ای می داند. هدف این است«. کربی 
با تکرار ادعاهای واشنگتن برای انداختن توپ در زمین 
ایران افزود: »توافق روی میز اس��ت و ایران باید اکنون 
تصمیم بگیرد که آن را قبول کند. اگر این اتفاق رخ دهد، 
بله بخشی از تحریم ها برداشته می شوند و به وضع قبل 
از خروج دولت قبلی از توافق برمی گردد. اما هدف اصلی 

مشخص است«.
این مقام آمریکایی در پاسخ به سوال خبرنگار فاکس نیوز 
درباره تأثیر بازگشت به برجام بر کاهش بهای سوخت در 
آمریکا گفت: »ببینید، مش��خصاً منافع بالقوه موازی نیز 
ما خواهیم داشت«. او در ادامه و در تلاش برای تأکید بر 
اینکه دولت فعلی هم مانند دولت س��ابق جمهوری خواه 
مواضع تندی در برابر ایران دارد گفت: »وقتی که آن ها 
)ایران( چرخش سانتریفیوژهای خود را متوقف کنند و به 
پایبندی برگردند و به ش��دیدترین و سخت ترین نظارت 
در مقایس��ه با در هر توافقی که تا به حال در این زمینه 
صورت گرفته برگردند، مشمول برداشته شدن تحریم ها 
می شوند و فضای تنفس اقتصادی پیدا می کنند و کارهایی 

در بازار نفت انجام دهند«.
کربی در پاس��خ به س��وال این خبرنگار درباره اظهارات 
»کمال خرازی« درخصوص توان ایران برای دس��تیابی 
به اورانیوم نود درصدی گفت: »به خاطر همین است که 
رئیس جمهور بایدن بر بازگش��ت به توافق اصرار داش��ت 
و اکنون به توافق نزدیک هستیم«. این مقام کاخ سفید 
ب��ا تک��رار ادعاها علی��ه ایران گفت: »البته این اقدام همه 
مشکلات را حل نخواهد کرد. اگر آن ها به پایبندی برگشته 
و نظارت ها را بپذیرند مش��کلات مبرم تر حل می ش��ود 
ولی لزوماً مشکل توسعه موشک های بالستیک که مدام 
در حال تقویت هس��تند و حمایت آن ها از ش��بکه های 
تروریس��تی حل نخواهد ش��د. مش��کلات برای امنیت 
دریانوردی در خلیج ]فارس[ حل نمی شود. بنابراین باید 
همچنان بر تمام این مس��ائل متمرکز باش��یم و به همین 

دلیل سفر رئیس جمهور ]آمریکا[ بسیار مهم بود«.

هماهنگ کننده شورای امنیت ملی آمریکا : 

توان پهپادی ایران را با چشم خود دیده ایم
گروه سیاسی: سخنگوی دولت روز گذشته از برکناری 
عیس��ی کلانت��ری از مدیریت اجرای��ی احیای دریاچه 
ارومیه خبر داد. علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
روز چهارشنبه در حاشیه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
در گزارشی از مصوبات جلسه هیئت دولت، اظهار داشت: 
گزارش��ی از وضعی��ت دریاچ��ه ارومیه و اقداماتی که در 
حوزه حل مشکلات و معضلات این دریاچه انجام شده 
از سوی سازمان محیط زیست و وزارت نیرو ارائه شد.با 
توج��ه ب��ه تاکید رئیس جمهور مبنی بر تقویت کارگروه 
احیای دریاچه ارومیه، مدیر اجرایی احیای دریاچه ارومیه 
که دبیر کارگروه هستند آقای عیسی کلانتری از سمت 
خود برکنار ش��د و اس��تاندار آذربایجان غربی به عنوان 
مدی��ر اجرای��ی احی��ا و دبیر کارگروه ب��ه انتخاب هیئت 

وزیران منصوب شدند.
 وی ادام��ه داد: همچنی��ن اس��تاندار محترم آذربایجان 
شرقی به عنوان عضو جدید  کارگروه به ترکیب کارگروه 
اضافه ش��دند تا پیش��رفت س��ریعتری برای حل مسئله 

دریاچه ارومیه را شاهد باشیم.
س��خنگوی دولت گفت: یکی از مصوباتی که در دولت 
مط��رح ش��د درباره ب��ا پرداخت حق عضویت و معوقات 

جمهوری اس��لامی ایران در س��ازمان ها و مجامع بین 
الملل��ی ب��ود، با توجه به هماهنگی که پیش از این میان 
معاونت حقوقی رئیس جمهور و وزارت خارجه و سازمان 
برنامه بودجه صورت گرفته بود تمامی مجامع و سازمان 
های بین المللی که ایران عضو آنهاست، حق عضویت ها 
در دسته بندی قرار گرفت که درباره نحوه پرداخت حق 
عضویت تعیین تکلیف شود و برخی از آنها را مستقیما 
دولت و سازمان برنامه پرداخت کند و برخی ها را دستگاه 
ها،  و تدابیر لازم برای پرداخت حق عضویت های موارد 

دارای اولویت در هیئت دولت اتخاذ شد .
س��خنگوی دولت با اش��اره به دستاورد های دیپلماسی 
دولت عنوان کرد: دس��تاورد های دیپلماس��ی دولت و 
نتای��ج اقتصادی آن، امروز برای مردم روش��ن اس��ت. 

رک��ورد ش��کنی های��ی ک��ه در حوزه ترانزی��ت، انرژی 
صورت میگیرد. روز س��ه ش��نبه یک نمایش روشنی از 
این بود که در حوزه دیپلماس��ی باید نگاه ها را به تمام 
نق��اط جه��ان توج��ه داد و از محدود کردن نگاه به نقاط 
خاصی خودداری کرد. الحمدلله در منطقه هم ظرفیت 
های بس��یار گس��ترده ای در حوزه های اقتصادی وجود 
دارد ک��ه دولت با س��رعت در ح��ال بهره برداری از این 
ظرفیت های اقتصادی منطقه اس��ت. بهادری جهرمی 
گفت: ش��رکت های دولتی در گذش��ته با س��وء شفافیت 
و کمبود ش��فافیت مواجه بودند و انتقادات متعددی در 
مورد نحوه مدیریت و ش��فافیت و نظارت پذیری آن ها 

مطرح شده بود. 
وی تصری��ح ک��رد: برخی عوامل مث��ل مباحث ناظر بر 
حق��وق ه��ای نجومی، همین عدم ش��فافیت و نظارت 
مناس��ب بر عملکرد ش��رکت های دولتی بود. در آیین 
نامه دولت تدابیری اتخاذ شد تا هم احکام پراکنده ای 
که ناظر بر شرکت های دولتی وجود داشت، گردآوری 
ش��ده و ش��یوه برگزاری مجامع عمومی  مورد بازنگری 
قرار بگیرد و هم احکامی نسبت به توسعه و تقویت این 

شرکت ها در جلسه هیئت دولت به تصویب رسید .

سخنگوی دولت خبر داد: 

برکناری کلانتری از مدیریت اجرایی احیای دریاچه ارومیه 

گروه سیاسی: ناصر کنعانی گفت: زمینه برای توافق فراهم است و 
مشکل اساسی برای توافق وجود ندارد مگر اینکه طرف آمریکایی 
نیاز به تصمیمی سیاسی داشته باشد. سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست خبری روز چهارشنبه خود با بیان اینکه برخلاف ادعای 
آمریکا مذاکرات دوحه مذاکرات خوبی بود، گفت: مذاکرات دوحه 
راه را برای مذاکرات بعدی باز گذاشته است. ناصر کنعانی در ادامه 
گفت که گفتگوهای دو شب پیش آقایان امیرعبداللهیان و بورل 

هم برای این بود که راه را برای برگزاری دور بعدی مذاکرات هموار کنند. س��خنگوی 
وزارت امور خارجه در ادامه تاکید کرد که زمینه برای توافق فراهم است و مشکل اساسی 
برای توافق وجود ندارد مگر اینکه طرف آمریکایی نیاز به تصمیمی سیاسی داشته باشد 
و به نظر می رسد آمریکا نمی تواند تصمیمی سیاسی مستقلانه بگیرد چراکه واشنگتن 
از دریچه منافع ملی به مذاکرات نگاه نمی کند بلکه از دریچه منافع رژیم صهیونیستی 
به مذاکرات می نگرد. ناصر کنعانی همچنین درباره مصاحبه کمال خرازی رئیس شورای 
روابط خارجی با شبکه الجزیره در خصوص توان ایران برای ساخت سلاح هسته ای نیز 
گفت که ظرفیت های هسته ای ایران ظرفیت های بسیار بالایی است و فناوری هسته 
ای ما کاملا صلح آمیز اس��ت که در بازدیدهای مکرر آژانس بارها و بارها به صلح آمیز 
بودن فناوری هسته ای ایران تاکید شده است. سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ 
به پرسش��ی درباره اظهارات اخیر لوان جاگاریان س��فیر روس��یه در تهران گفت که انتظار 
نداریم س��فرای کش��ورهای خارجی در مس��ائل داخلی ایران اظهار نظر کنند و نسبت به 
این موضوع حساس��یت داریم اما تلاش داریم از دامن زدن به این اظهارات خودداری 
کنیم. ناصر کنعانی در ادامه تاکید کرد که باید اظهارات س��فیر روس��یه را دقیق بخواند.  
س��خنگوی دس��تگاه دیپلماسی کش��ورمان با بیان اینکه حوزه منطقه خلیج فارس جزو 
حوزه های مهم و راهبردی برای ایران اس��ت و همواره تاکید داش��تیم اگر س��وء تفاهمی 

هست باید در گفتگوهای داخلی حل شود، فضای مذاکرات 
با عربستان را مثبت خواند و گفت که ایران گام های مثبتی را 
در روند مذاکرات با عربستان برخواهد داشت.  ناصر کنعانی 
در ادامه از اظهارات مثبت مقامات عربستان استقبال کرد و 
گفت که منتظر اقدام عملی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
خواهیم بود و امیدواریم در مناس��بات با بحرین هم بتوانیم 
ش��اهد اتفاقات مثبتی باشیم. سخنگوی وزارت امور خارجه 
همچنین بار دیگر در خصوص مذاکرات هس��ته ای یادآور ش��د که ایران معتقد اس��ت 
مذاکرات با آمریکا باید از طریق واسطه اروپایی انجام شود چراکه بعد از خروج یکطرفه 
آمریکا از برجام رویکرد تهران عوض شد و ایران و آمریکا هیچگونه گفتگوی دوجانبه 

یا مستقیمی را در خصوص توافق هسته ای با یکدیگر نداشته اند.
ناصر کنعانی در خصوص لایحه ای با موضوع استرداد مجرمان میان تهران و بروکسل 
که قرار است در پارلمان بلژیک تصویب شود هم گفت که بحث لایحه استرداد مجرمان 
در بین کش��ورها موضوع عادی اس��ت و ایران و بلژیک تعداد فراوانی از این موافقتنامه 
ها را با کشورهای دیگر هم امضا کرده اند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان در 
ادامه همین موضع تاکید کرد که بازداشت آقای اسدی دیپلمات ما غیرقانونی و نقض 
فاحش قوانین بین المللی است و خواست ایران این است که بلژیک دیپلمات ایرانی را 
فورا آزاد کند و ضمن اعاده حیثیت از ایش��ان و خس��ارات وارده را هم جبران کند. ناصر 
کنعانی در خصوص اظهارات مقامات آمریکایی درباره سفر آقای ولادیمیر پوتین رئیس 
جمهور روسیه به تهران و روابط تهران و مسکو نیز اظهار داشت که روابط ایران و روسیه 
به آمریکا ارتباطی ندارد تا بخواهد در آن مداخله یا اظهار نظر کند چراکه تهران و مسکو 
برمبنای منافع مشترک رابطه خود را تعریف کرده اند که این رابطه یک رابطه سازنده 

و منطقی دو جانبه و منطقه ای است.

کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه:

در صورت اراده آمریکایی ها ایران آماده بازگشت به برجام است

گروه جامعه: وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه هیات دولت به موضوع قفل کودک اینترنت 
واکنش نشان داد. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در جمع خبرنگاران درباره موضوع قفل 
کودک، اظهار داش��ت: وجود محتواهای غیر اخلاقی و دسترس��ی آس��ان به این محتواها 
باعث شد تا خانواده ها به ما از نگرانی جدی در این باره سخن بگویند. وی افزود: این یک 
نگرانی جدی است که با کمک اپراتورهای ارتباطی سرورهایی معین کردیم تا نگرانی 
خانواده ها برطرف شود و بحث قفل کودک اصلا مطرح نیست. وزیر ارتباطات اضافه کرد: 
دسترسی به محتواهای غیر اخلاقی و خشونت که خطوط قرمز است برطرف شد. زارع پور 
درباره طبقه بندی اینترنت، گفت: چیزی به نام طبقه بندی اینترنت نداریم. همچنین قرار 

است اینترنت کودکان و نوجوانان در اختیار آنها قرار بگیرد که جزییات آن را در آینده ای 
نزدیک اعلام می کنیم. وزیر ارتباطات همچنین با اشاره به پنجره واحد هوشمند گفت: 
روز س��ه ش��نبه یک دس��تگاه به این 20 دس��تگاهی که قبلا به این پنجره پیوسته بودند، 
اضافه ش��د. وی تصریح کرد: طبق قانون تا پایان ش��هریور باید همه دس��تگاه ها به این 
پنجره واحد بپیوندند و دست کم 30 درصد خدمات خود را در این پنجره ملی ارائه دهند 
اما تا کنون 21 دس��تگاه ملحق ش��ده اند و 15 دس��تگاه دیگر در نوبت قرار دارند. زارع پور 
یادآور شد: این درحالی است که دست کم 200 دستگاه باید به سامانه پنجره واحد ملی 

ملحق شوند و این میزان در حال حاضر کمتر از 10 درصد است.  

واکنش وزیر ارتباطات به قفل کودک اینترنت

  فیصل مقداد:  به هیچ طرفی اجازه نمی دهیم وارد مرزهای سوریه شود


